
صنعت آن را دنبال مي كند. 
در مجموع، ما رويكردها را معي��ن و زمينه ها را مهيا 
مي كنيم و از كارهايي كه به اشتغالزايي منتهي شود 

حمايت مي كنيم. 
كس��اني كه در كارگاه هاي پ��رورش دام و طيور كار 
مي كنند يا فع��الان در گلخانه ها و پرورش دهندگان 
قارچ و به خصوص صنايع كوچك از تسهيلات سپاه 

استفاده مي كنند. 
يعني س�پاه از صفر تا صد كاره�ا در كنار 

كارآفرينان است؟
در جاهايي كه سپاه با بودجه خودش سرمايه گذاري 
كرده حتماً از هم��ان ابتدا تا ماه ها بع��د از به نتيجه 
رس��يدن كارها در كنار فع��الان عرصه هاي مختلف 

قرار دارد. 
ابتدا اعلام مي كنيم چه كساني آمادگي دارند تا براي 
خودشان و اطرافيان ايجاد شغل و درآمدزايي كنند. 

س��پس افراد علاقه مند به بخش هاي فني حرفه اي 
معرفي مي شوند و آموزش مي بينند. بعد تسهيلاتي در 
اختيارشان قرار مي گيرد و حتي اگر نياز به تجهيزات 
داشته باشند هم برايش��ان مهيا مي شود. مثل توليد 

جوجه كه نياز به دستگاه دارد. 
بعد از راه ان��دازي كارگاه از زمان تولي��د تا به نتيجه 
رسيدن محصولات، كارشناسان در كنار آنها هستند 
و در نهاي��ت در زمينه فروش ه��م كمك هاي خوبي 

ارائه مي شود. 
در مركز مش��اوره و س��ايتي ك��ه در همي��ن زمينه 
راه اندازي شده سعي شده است خريدار و توليد كننده 
را در نقط��ه اي به هم وص��ل كنن��د. توليد كننده و 
كارآفرين هرگز به حال خود رها نمي شود تا طي چند 

سال جان بگيرد و خود را در بازار پيدا كند. 
در زمينه علمي چطور؟

توليد علم و ايجاد شركت هاي دانش بنيان يكي ديگر 
از محورهاي كاري ماست. 

در اين زمينه شركت هاي بيروني به بچه هاي علمي 
و پژوهش��ي س��پاه متصل مي ش��وند تا از پروژه ها و 

طرح هاي موجود استفاده كنند. 

حالا ما وارد سال 2017 شده ايم و قرار است 
در سال جاري ميلادي شهر مشهد به عنوان 
پايتخت فرهنگي جهان اسلام معرفي شود. 
شما چه برنامه هايي براي اين رويداد بزرگ 

بين المللي داريد؟
به طور طبيعي مش��هد يك پايتخت معنوي اس��ت. 
پايتخت معنوي مسلمانان ايران اسلامي و ارادتمندان 
امام رضا)ع( در كل جهان. اما آنچه ما در سال 2017 
برعهده داريم به عنوان بخشي كوچك در يك جمع 
بزرگ اس��ت. البته هنوز به صورت مش��خص كارها 
تقسيم نشده تا به ما بگويند در زمينه مسائل اجرايي 
چه مسئوليتي را رسماً بر عهده داريم. ولي به صورت 
طبيعي همه كارهاي فرهنگي كه در س��طح مشهد 
انجام مي شود، به نوعي با سپاه در ارتباط است. مثلًا 

مسائل امنيتي به صورت عادي بر عهده سپاه است. 
از نظر خودتان سپاه چه پتانسيل هايي دارد 
كه مي تواند در مشاركت با ديگر سازمان ها 
و نهادها به پيش�برد اهداف كلي اس�تان 

كمك كند؟
اگر بخواهيم اين موضوع را مورد بررس��ي قرار دهيم 
بايد به حوزه بس��يج وارد ش��ويم. حالا اگ��ر منظور 
توانمندي هاي بسيج باشد، مي توان گفت بسيج همان 

آحاد مردم است و تمام حوزه ها را دربرمي گيرد. 
در حوزه طراحي و معماري مي شود از فكر و نظر آنها 
اس��تفاده كرد. در مباحث محيط سازي هم مي توان 
نمادها و المان هاي��ي را تعريف كرد كه بس��يجيان 

حرف هاي زيادي در اين رابطه براي گفتن دارند. 
در موضوع توليدات هنري، فيلم، تئاتر و سرود هم كه 
بسيج هنرمندان، از توانمندي هاي زيادي برخوردار 

است. 
با توجه به ظرفيتي كه بس��يج دارد، مدعي هستيم 
هيچ موضوعي نيست كه قابليت اجرايي در اين بستر 
را نداشته باش��د. منتها بس��تگي دارد كه مسئولان 
مربوطه چه تصميماتي گرفته اند و چه وظايفي براي 

بسيج تعريف شده است. 
سپاه و بسيج خانواده بزرگي است كه وقتي 

كاري را ش�روع مي كند عم�لًا تمام جامعه 
را دربرمي گيرد. حالا كه زير مجموعه ش�ما 
نزديك به نيم�ي از جامعه را دربر مي گيرد، 
آيا برنامه هايي داريد ك�ه در بحث اقتصاد 
مقاومتي بخواهيد به صورت ابلاغي آنها را 

پيش ببريد؟
سپاه تصدي گري نمي كند بلكه سياستگذاري مي كند 

و خط و ربط را نشان مي دهد. 
پرسنل ما در خارج از س��ازمان يك شهروند به شمار 
مي آيند و ما حق نداريم به آنها دستور بدهيم. بنابراين 
بايد با فرهنگسازي قانع شوند و كاري را انجام دهند. 
اما در درون سازمان خريد هر نوع جنس خارجي كه 
مشابه داخلي داشته باشد ممنوع است كه اين مسئله 

به تمام رده ها ابلاغ شده و بايد رعايت كنند. 
در حوزه ارائه محصولات هم در فروشگاه هايي كه زير 
نظر ما هستند، ابلاغ ش��ده تا جنس خارجي به هيچ 
عنوان عرضه نشود و حتماً فروش محصولات داخلي 

مد نظر باشد. 
س�ردار! مي خواهيم گريزي به سياست و 
شرايط حال حاضر كش�ور بزنيم. اوضاع را 
بعد از اجرايي ش�دن تواف�ق برجام چطور 

ارزيابي مي كنيد؟
با توجه به بيانات مقام معظم رهب��ري، ما چيزي به 

عنوان واژه سياست را جداي از ديانت نمي دانيم. 
بر مبناي نظريه امام)ره( نيز اس��لام را اساساً اسلام 

سياسي مي دانيم. 
اسلام به ابعاد فردي ختم نمي شود و در بعد اجتماعي، 

يكي از ابعادش حكومت است. 
البته اعتقاد داريم در زمينه اقتصادي هم تمام راه ها 
بايد به تعالي انسان ها ختم ش��ود وگرنه آن اقتصاد 
باطل اس��ت. يعني اگر بتوانيم در بستر فعاليت هاي 
اقتصادي و معيشتي كاري كنيم كه انسان ها متعالي 

شوند، آن وقت توانسته ايم كاري كنيم. 
حوزه فرهنگ و هنر و انديشه هم كه جاي خود دارد 
و بايد اين عرصه ها ه��م ختم به ارتقاي انس��ان ها و 

تعالي بخشي جامعه شود. 

گفت وگوی »جوان« با سردار يعقوب علي نظري فرمانده سپاه امام رضا)ع( خراسان رضوي 

  محمدرضا  هاديلو
 اگر قرار باشد در مورد سپاه استان ها حرفي به ميان بيايد بي شك سپاه امام 
رضا )ع( خراسان رضوي را بايد جزو برترين ها قلمداد كرد. مجموعه اي كه به 
خاطر قرار گرفتن در اين استان مرزي و به خصوص وجود مرقد مطهري ثامن 
الحجج)ع( در شهر مقدس مشهد همواره بار مسئوليت ويژه اي را بر روش خود 

احساس مي كند. به همين بهانه و بعد از گذشت حدود 15 ماه از حضور سردار 
يعقوب علي نظري در اتاق فرماندهي سپاه امام رضا )ع( به سراغ ايشان رفتيم 
تا در گفت وگويي مبسوط از  برنامه هاي جاري و اختصاصي سردار نظري و 
مجموعه تحت امرش براي استاني كه چه از نظر استراتژيك و چه فرهنگي و 

اجتماعي و سياسي از اهميت خاصي برخوردار است مطلع شويم.

با اين تفاسير در حوزه سياست، زماني به اهداف و 
جايگاه اصلي خود مي رسيم كه سياستمان عين 
ديانت باش��د. پس حالا متوجه مي شويم وقتي 
حضرت آقا حتي رفتار امريكا را ارزيابي مي كنند 

مبتني بر مباني ديني و اعتقادي است. 
در اعتقاد و دين و قرآن آمده كه دشمن كيست و 
چيست همچنين ظالم كيست و چيست. بر اساس 
اين مؤلفه مي توانيم پيش برويم و دشمن مان را 

بشناسيم كه در اين راه به امريكا مي رسيم. 
وقتي به امريكا به عنوان مصداق ظلم و استكبار 
رس��يديم، حالا قرآن مي فرمايد در ارتباط با اين 
ظالم چگونه برخ��ورد كنيم. يعن��ي هم تعيين 
مصداقمان بر اساس دين و قرآن است و هم نحوه 

برخورد و تعاملمان. 
بنابراين امروز نظرمان اين است كه در حوزه هايي 
كه مس��تقيماً انقلاب اس��لامي با جبهه كفر به 
س��ركردگي امريكا درگير است، به خاطر همين 
اعتقادات ديني، ابتكار عمل در بسيار ي از حوزه ها 
در اختيار انقلاب اس��لامي اس��ت. مخصوصا در 
مسئله برون مرزي مثل عراق، سوريه، لبنان و يمن 

كه خبرهاي خوشي هم مي شنويم. 
امروز در حوزه هاي امنيتي و نظامي دشمن هيچ 
چيزي براي ارائه ك��ردن ن��دارد و كاملًا انقلاب 
اس��لامي اس��ت كه صحنه را مديريت مي كند. 

كاملًا مشهود است كه دش��من در موضع انفعال 
قرار گرفته است. 

با اين ح��ال، در مباحث تقابل نرم، مس��ئله فرق 
مي كند. يعني وقتي از سياست صحبت مي كنيم 
مقوله اي متش��كل از مس��ائل امنيتي، نظامي، 

فرهنگي و اقتصادي را در بر مي گيرد. 
پس زماني كه با امريكا وارد گفت وگو مي ش��ويم 

مؤلفه هاي زيادي وجود دارد. 
در حوزه اقتصاد تحريم هستيم، در حوزه فرهنگي 
تحت تهاجم قرار گرفته اي��م و اين دو آنقدر مهم 
هستند كه مقام معظم رهبري بارها و بارها به آنها 

اشاره كرده و بياناتي داشته اند. 
اقتصاد چون با معيشت سرو كار دارد و خيلي زود 
زندگي مردم را تحت تأثير قرار مي دهد از اهميت 
ويژه اي برخوردار اس��ت. پس شايد در مذاكرات 
سياسي، اقتصاد زياد به چشم نخورد اما نمي توان 

نسبت به آن بي تفاوت بود. 
ش�ما معتقديد تحريم ه�ا موجب بروز 

مشكل در كشور شده است؟
وقتي مقام معظ��م رهبري از اقتص��اد مقاومتي 
صحبت مي كنن��د منظور اتكا ب��ه ظرفيت هاي 
داخلي اس��ت. به همين خاطر ما معتقديم تأثير 
تحريم ه��ا در ايجاد مش��كل در اقتصاد كش��ور 
بيش از 35 درصد نبوده اس��ت. يعني 65 درصد 
مش��كلات اقتصادي كش��ور قابل حل است زيرا 
مش��كلات از نوع مديريت هس��تند. اش��كال در 
برنامه ريزي هاس��ت، نه اينكه تح��ت تحريم اين 

اتفاقات افتاده باشد. 
در زمينه مباحث فرهنگ�ي هم همين 

عقيده را داريد؟
در موضوع فرهنگي هم ما از طرف دشمن مورد 
تهاجم قرار گرفته ايم اما دشمن قدرت نرم افزاري 
ندارد. آنها در جبهه فرهنگ قدرت سخت افزاري 

دارند و رسانه هاي زيادي در اختيارشان است. 
برگ برن��ده دش��من در ح��وزه فرهنگي قدرت 
رس��انه اي آنهاس��ت ولي عقبه فكري آنها خيلي 

ضعيف است. 
بر عك��س م��ا در اي��ن جنگ ب��ا اينك��ه قدرت 
سخت افزاريمان ضعيف است اما قدرت نرم افزاري 
قوي اي داريم كه همان فكر و انديشه و اعتقادات 

و معنويت است. 
بنابراي��ن باي��د ب��ه س��متي بروي��م ت��ا قدرت 
سخت افزاريمان را افزايش دهيم، كاري كه خيلي 

سخت نيست. 
پس در اقتصاد بايد ظرفيت ه��اي داخل را فعال 
كنيم تا ابتكار عمل را در اختيار بگيريم و در حوزه 
فرهنگ هم قدرت س��خت افزاري و رسانه اي را 

ارتقا ببخشيم. 
س�ردار! بعد از برج�ام چني�ن وانمود 
ش�د كه فرجي در كارها خواهد ش�د، 
اما با بدقولي هاي�ي كه از طرف غربي ها 
صورت گرفت واقعيت استكبار يك بار 
ديگر مشخص ش�د. فكر مي كنيد الان 
چه سياس�تي بايد پياده شود تا برخي 
مسئولان متوجه شوند كه نمي توان به 

بيرون از مرزها دل بست؟
نظام اسلامي ماهيتش اعتقاد و دين است. بايد بر 
اس��اس مباني اعتقادي و ديني و منويات انقلاب 

اسلامي مملكت اداره شود. 
در همين راستا پش��توانه كار هم مردم هستند. 
در واقع اين منويات و اعتقادات مس��ير را نشان 
مي دهد و در مورد نيروي محركه هم بايد به مردم 

و حضور آنها در صحنه اعتماد كرد. 
 انقلاب اسلامي براي مردم است و بدون آنها اصلًا 
موضوعي��ت پيدا نمي كند. انقلاب و اس��لام ناب 
متعلق به مردم است. براي سعادت دنيا و آخرت 
كه ارتباطي دوطرفه دارند. بنابراين اگر مسئولان 
فقط به همين يك مس��ئله توج��ه و به آن عمل 
كنند، كافي است. ما مباني كم نداريم و اين مباني 
است كه مي گويد در اين حوزه رفتارمان با دشمن 
چطور باشد. بايد ديد برجام نتيجه يك توافق بر 

اساس چه مبنا و ديد گاهي است. 
آيا اين توافق بر اس��اس مباني انقلاب و اسلام و 
اعتقادات ديني شكل گرفته؟ مطمئن باشيد اگر 
به اين صورت شكل مي گرفت مشكلي نداشتيم. 
ولي چون اين مهم در آن رعايت نشده در برخي 
جاها دچار چالش شده ايم. همان چيزي كه رهبر 

انقلاب بارها به آن اشاره فرمودند. 
وقتي مبان��ي ديني مي گويند هرگز به دش��من 
اعتماد نكن، بايد ق��رارداد را به نحوي روي كاغذ 
مي آورديم كه ب��ه هيچ عنوان جنب��ه اعتمادي 
نداشته باشد بلكه قطعي باشد. ضمانت برجام بايد 
در متن برجام مي آمد نه جاي ديگر. وقتي حضرت 
آقا مي فرمايند: از ابتدا گفتم به اينها اعتماد نكنيد 

در اصل اين جمله ترجمه آياتي از قرآن است. 
معضل ديگري كه در حال حاضر گريبان 
جوانان را چس�بيده بحث ش�بكه هاي 

اجتماعي در دنياي مجازي اس�ت. يك 
روز »وايبر« آمد و بعد از آن شبكه هاي 
ديگر پشت سر هم تا به تلگرام رسيد. 
ش�بكه اي كه اي�ن فرصت را ب�ه وجود 
آورده ت�ا يك نفر بتواند ب�راي خودش 
ي�ك خبرگزاري ايج�اد كن�د و با چند 
صدهزار نفر عضو و با كمترين نظارت ها 
هر خبر و عكس و فيلم�ي را در جامعه 
منتشر كند. ش�ما اين مبحث را چطور 
ارزيابي مي كنيد؟ چه بايد كرد در برابر 

اين هجمه ها؟
معتقدم نبايد از شبكه هاي اجتماعي ترسيد. هر 
چيزي يك ضد دارد. حالا اگ��ر مورد تهاجم قرار 
مي گيريم يا حواسمان نيست يا نتوانسته ايم ضد 

آن را پيدا كنيم. 
لازم نيست در برابر ناو هواپيمابر امريكا ما هم ناو 

هواپيمابر بسازيم، بايد قايق موتوري بسازيم. 
در مقابل اسرائيل اين موشك ها بودند كه حرف 

براي گفتن داشتند. 
در جبهه، تانك ها در مقابل آرپيجي آسيب پذير 
است. نبايد فكر كنيم كه هر چيزي را بايد از جنس 
خودش پاسخ بدهيم بلكه بايد ضد آن را بيابيم. 
زماني كه مي گوييم شبكه هاي اجتماعي بر روي 
جوانان اثر مي گذارد به اين معني است كه مباني 

اعتقادي ما دچار ضعف شده است. 
فضاي مج��ازي را بايد مثل يك مي��دان جنگ 
تصور كنيم و هيچ وقت آن را رها نكنيم. دشمن 
مي خواهد از مجاز به واقعيت برس��د. آنها فضاي 
واقعي را در اختيار ندارند و در صددند از اين طريق 
راه نفوذشان را باز كنند. آنها مي خواهند از طريق 
مجاز وارد واقعيت شوند زيرا اگر شبكه ها در فضاي 

مجازي باقي بمانند كه ارزشي ندارند. 
نكته مهم مسئله اينجاست كه نقطه قوت دشمن 
در مجاز است و به دنبال ورود به واقعيت است، ولي 
ما در واقعيت قرار داريم و نمي توانيم فضاي مجازي 
را اشغال كنيم. راه ما بسيار آسان تر از كار آنهاست. 
واقعيت مسجد است، منبر، مناسبت، اربعين، صفر، 

اعتكاف و اعتقادات ديني كه دشمن ندارد. 
بايد از ابزارهايمان به درس��تي اس��تفاده كنيم و 

قاطعانه وارد دنياي مجازي شويم. 

اس�تان خراس�ان رضوي و به صورت خاص ش�هر 
مقدس مش�هد از جمله مناطق بس�يار ويژه ايران 
به ش�مار مي آيند. با اين شرايط شما برنامه هايتان 
را چطور تعريف مي كنيد كه پاس�خگوي نيازهاي 

حداكثري در استان باشد؟
نقش ما در مقياس استاني در خراس��ان رضوي، همان نقش 
س��پاه در كليت كشور اس��ت، يعني مأموريتي كه در رابطه با 

انقلاب اسلامي بر عهده دارد. 
درست است كه روي كاغذ ما در يك جغرافيا تعريف مي شويم 
اما انقلاب اسلامي در محدوده جغرافيا نمي گنجد. لذا ما هم 
در اين جغرافيا در ارتباط با انقلاب اس��لامي فعاليت داريم و 
بديهي است معتقديم هر كاري كه در اين منطقه انجام دهيم 

تأثيراتش را در كليت انقلاب خواهد گذاشت. 
تأثيراتي كه بنا به فرمايش مقام معظم رهبري هم در رابطه با 
رشد و بالندگي و تعالي انقلاب اسلامي و پيش برندگي آن باشد 

و هم در مسير حفظ دستاوردهاي انقلاب اسلامي. 
البته اين يك حقيقت است كه خراسان رضوي متفاوت از ساير 
استان هاست و امام رضا )ع( هم نه فقط متعلق به تمام كشور 

كه به ارادتمندانش در تمام نقاط دنيا تعلق دارد. 
بنابراين حالا ما در جايي هس��تيم كه هم باي��د كار انقلاب را 
انجام دهيم و هم متكي بر حضور يك شخصيت معصوم به نام 
امام رضا )ع( فعاليت هايمان انعكاس جهاني داشته باشد. پس 
در كلامي س��اده تر بايد گفت حضور در خراسان رضوي براي 
ما هم ظرفيت معنوي ايجاد كرده و هم مسئوليتي بر دوشمان 
قرار داده كه خدمتگزار خاص اين امام همام و زائرانش در يك 
جغرافياي انساني باشيم. جغرافيايي كه نبايد به صورت رسمي 

و سياسي مورد ارزيابي قرار گيرد. 
با توجه به دغدغه هاي رهبري در حوزه هاي مختلف 
و نامگذاري س�ال ها از طرف ايش�ان، ب�ه صورت 
خاص بفرماييد اولويت هايت�ان در برنامه ريزي ها 

چيست؟
مجموعه س��پاه امام رض��ا)ع( به خاطر ضروريات كش��وري، 
شرايط خاص حاكم بر حوزه اقتصاد و تحريمي كه ايران درگير 
آن اس��ت، همچنين در راستاي اجرايي ش��دن منويات مقام 
معظم رهبري و با تأكيدات معظم له بر اقدام و عمل به عنوان 
يك شعار، وظايف خاصي را تعريف كرده و در دستور كار خود 

قرار داده است. 
البته فعاليت هاي ما تابعي از سياست هاي كلي سپاه و بسيج 
اس��ت كه برنامه ريزي مي ش��ود، اما به صورت مش��خص در 
بخش هاي مختلف وظايفي داريم كه يكي از مهم ترين آنها در 

حوزه مصرف تعريف مي شود. 
معتقديم موضوع »مص��رف« آنقدر مهم اس��ت كه مي تواند 

تكليف بخش توليد را هم مشخص كند. 
بنابراين اگر مصرف درست مديريت شود، توليد هم به دنبال 

آن به حركت درمي آيد. 
از طرف ديگر دومقوله در بحث مصرف حائز اهميت است. يكي 
مصرف بهينه در همه زمينه ه��ا و دوم توجه به توليد داخلي. 
حالا اگر مي خواهيم به نتيجه مطلوب برس��يم بايد در رابطه 
با هر دوي اينها فرهنگسازي شود كه از نظر ما، خانواده نقطه 

كانوني فرهنگ مصرف در جامعه به شمار مي آيد. 
اگر خانواده بتواند ي��ك فرهنگ منطبق بر مص��رف بهينه و 
درست و مبتني بر كالاهاي داخلي را در همه نيازمندي هاي 

خودش حاكم كند، مسئله حل مي شود. 
يعني ش�ما ش�روع و پايان تم�ام كاره�ا و حلال 

مشكلات جامعه را خانواده مي دانيد؟
خان��واده در نظام اعتق��ادي ما به عن��وان كوچك ترين واحد 
اجتماعي نقش بسيار اساسي و ويژه اي بر عهده دارد كه تمام 
مباحث اجتماعي و اقتصادي و فرهنگي را دربر مي گيرد. البته 
ما نيز در اين زمينه وظيفه فرهنگ س��ازي را به وسيله بسيج 
جامعه زنان در خراس��ان رضوي پيگيري مي كنيم. در همين 
رابطه و از آنجايي كه مديري��ت در خانه برعهده خانم خانواده 
است قرار شده تا در بعد انرژي و مصرف آب و برق و گاز با يك 

برنامه سه ماهه آموزش هاي ويژه اي به هموطنان داده شود. 
بعد از خانواده فكر مي كنيد كدام عرصه بايد جزو 
اولويت ها قرار گيرد تا بتواند كمك مؤثري به رفع 

مشكلات و ساماندهي وضع موجود كند؟
از نظر ما موضوع بعدي در رابطه با كشاورزي است كه حضرت 
امام)ره( در اي��ن رابطه فرمودند: »محور اس��تقلال كش��ور 
كشاورزي است.« بنابراين اگر بتوانيم در رابطه با محصولات 
كشاورزي خودكفا شويم و صنعت را هم حول محور كشاورزي 

مديريت كنيم فوق العاده اثر بخش خواهد بود. 
نكته حائز اهميت اين اس��ت كه كش��اورزي در ايران طبيعتاً 
بايد بر مبن��اي اقليم هاي مختلف صورت گي��رد و همچنين 
بتوانيم برداش��ت در واحد س��طح را با محص��ولات محوري 

افزايش دهيم. 
اين كار خيلي مهم و در عين حال راحت اس��ت. زيرا در يك 
نقطه مي بينيم يك كشاورز چندين برابر كشاورز ديگر محصول 
برداش��ت مي كند. عملكرد اين كش��اورز در كن��ار اطلاعات 

كارشناسان نتيجه بسيار مطلوبي در پي خواهد داشت. 
به همين خاطر به همت بچه هاي بسيج مهندسين كشاورزي 
و با آموزش و توجيه و اس��تفاده از امكان��ات روز، تحت عنوان 

همياران كشاورزي اين مهم پيگيري مي شود. 
در بحث اقتص�اد مقاومتي توجه ب�ه كارگاه ها و به 
تبع آن ايجاد اشتغال جزو دغدغه هاي مقام معظم 
رهبري به شمار مي آيد. آيا س�پاه امام رضا )ع( در 

اين باره هم برنامه و فعاليت هايي دارد؟
ايجاد اش��تغال در روس��تاها، كمك به افرادي است كه براي 
كارآفريني اع��لام آمادگي مي كنند و راه ان��دازي كارگاه هاي 
توليدي كوچك از جمله بخش هايي اس��ت كه توانمند سازي 

آنها جزو اهداف ماست. 
يعني افرادي كه علاقه مندند و اعلام آمادگي مي كنند را تحت 
آموزش قرار داده و س��پس با پرداخت تس��هيلاتي به آنها، به 
ايجاد شغل هاي پايدار مي پردازيم تا بتوانند كارگاه كوچكي 
راه اندازي كنند. اين كارها در حوزه كاري بس��يج سازندگي و 

اقتصاد مقاومتي تعريف شده است. 
علاوه بر آن با توجه به اينكه احياي دهستان ها در برنامه قرارگاه 
پيشرفت و آباداني كل كشور قرار دارد، امسال شش دهستان 
هم سهم ماست كه به عنوان دهس��تان آباد به آنها ورود پيدا 
خواهيم كرد ت��ا برنامه هايمان را در جهت بازس��ازي و ايجاد 

اشتغال در آنها پياده كنيم. 
همچنين عارضه يابي كارخانجات و كارگاه هاي تعطيل و نيمه 
تعطيل و كمك به آنها براي راه اندازي دوباره، يكي از محورهاي 
كاري در حوزه اقتصاد مقاومتي اس��ت كه بس��يج مهندسين 

نبايد فك�ر كنيم كه ه�ر چيزي را 
بايد از جنس خودش پاسخ بدهيم 
بلكه بايد ض�د آن را بيابيم. زماني 
كه مي گوييم شبكه هاي اجتماعي 
بر روي جوان�ان اثر مي گ�ذارد به 
اين معني است كه مباني اعتقادي 
ما دچار ضعف ش�ده است.  فضاي 
مج�ازي را بايد مثل ي�ك ميدان 
جنگ تصور كنيم و هيچ وقت آن 
را رها نكنيم. دشمن مي خواهد از 
مجاز به واقعيت برسد. آنها فضاي 
واقع�ي را در اختيار ندارن�د و در 
صددند از اين طريق راه نفوذشان را 
باز كنند. آنها مي خواهند از طريق 
مجاز وارد واقعيت ش�وند زيرا اگر 
ش�بكه ها در فضاي مج�ازي باقي 

بمانند كه ارزشي ندارند

به طور طبيعی مش�هد يك پايتخت 
معن�وي اس�ت. پايتخ�ت معن�وي 
مسلمانان ايران اسلامي و ارادتمندان 
امام رضا)ع( در كل جهان. اما آنچه ما 
در سال 2017 برعهده داريم به عنوان 
بخش�ي كوچك در يك جمع بزرگ 
است. البته هنوز به صورت مشخص 
كارها تقسيم نشده تا به ما بگويند در 
زمينه مسائل اجرايي چه مسئوليتي 
را رسماً بر عهده داريم. ولي به صورت 
طبيعي همه كارهاي فرهنگي كه در 
سطح مشهد انجام مي شود، به نوعي 

با سپاه در ارتباط است

 تأثیر شبکه های مجازی 
ناشی از ضعف اعتقادی جوانان است
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